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ACTA  

SESSIÓ ORDINÀRIA  

COMITÈ EXECUTIU DE L’FMC DE 18 DE JUNY DE 2018 

 

S’inicia la sessió a les 13’15h a la seu de l’entitat. 

 

Hi assisteixen: 

 

Xavier Amor Martín, president  de l’FMC i alcalde de Pineda de Mar; Rosa Pujol Esteve, alcaldessa d’AITONA; 
Fèlix Alonso Cantorné, alcalde d’ALTAFULLA; Amador Marqués Atés, alcalde de BOSSÒST; Miquel Arisa Coma, 
alcalde de CENTELLES; Eduard Rivas Mateo, alcalde d’ESPARREGUERA; Eduard Piera Secall, alcalde de LA 
FULIOLA; Laura Campos Ferrer, alcaldessa de MONTCADA I REIXAC; Ana Maria Martínez Martínez, alcaldessa 
de RUBÍ; Lluïsa Moret i Sabidó, alcaldessa de SANT BOI DE LLOBREGAT; Marc Garcia i Nadal, alcalde de SANT 
JULIÀ DE LLOR I BONMATÍ; Abigail Garrido Tinta, alcaldessa de SANT PERE DE RIBES; Ma. José Beltran i 
Piñol, alcaldessa de TIVENYS; Toni Masana  i Ubach, alcalde de VACARISSES; Juan Ignacio Soto Valle, 
secretari general de l’entitat i Sonia Arnedo i Elisabet P. Redortra, de la Secretaria General de l’entitat. 

Han excusat la seva assistència: Joan Josep García Rodríguez, alcalde d’ALFORJA; Mercè Esteve Pi, alcaldessa 
de BEGUES; Àlex Hernández González, alcalde de CABANES; Jaume Domènec i Jordà, alcalde de FALSET; 
Àlex Garrido Serra, alcalde de MANLLEU; José Antonio Montero Domínguez, alcalde de MONTORNÈS DEL 
VALLÈS; Olga Carbonell Sabartés, alcaldessa de SANT CLIMENT SESCEBES;Anna Martínez Almoril, alcaldessa 
de SANTA COLOMA DE CERVELLÓ; Josep Fèlix Ballesteros Casanovas, alcalde de  TARRAGONA; Esther Pujol 
Martí, alcaldessa de TIANA; Josep Salom Ges,alcalde de TONA;Josep López i Ruiz, alcalde d’ULLÀ; Carlos 
Álvarez i González, alcalde de VILAMALLA. 

 

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 23 de març de 2018 

2. Formulació dels comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2017. Aprovació si escau 

3. Memòria anual de gestió i d’activitats de l’entitat corresponent a l’exercici 2017. Aprovació si escau 

4. Pressupost de l’entitat per a l’exercici 2018. Aprovació si escau 

5. Qüestions sobrevingudes 

6. Precs i preguntes 

 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ, 

Prèvia comprovació del quòrum legalment establert per a la vàlida celebració de la sessió, el President la declara 
oberta amb subjecció a l’ordre del dia precedent. La convocatòria de la sessió va realitzar-se el dia 6 de juny 
d’enguany. 

 

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 23 de març de 2018 

Vist l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària del Comitè Executiu del 23 de març de 2018, el qual ha estat 
distribuït amb antelació als membres de l’òrgan esmentat, s’aprova per unanimitat. 
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2. Formulació dels comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2017. Aprovació si escau 

“L’article 33.j) del Estatuts de la Federació de Municipis de Catalunya atribueix al Comitè Executiu l’elaboració del 
pressupost i dels comptes anuals. En execució d’aquesta previsió estatutària han estat preparats els comptes 
anuals corresponents a l’exercici econòmic de 2017 per la Secretaria General i aquesta Presidència.  

De conformitat amb la nova normativa d’auditoria, aquests comptes anuals han estat degudament auditats d’acord 
amb l’informe d’auditoria independent, comptes anuals i informe executiu de l’exercici finalitzat a 31 de desembre 
de 2017, que obra a l’expedient i que s’integra en aquesta proposta a tots els efectes legals.  

En virtut de tot això, aquesta Presidència eleva al Comitè Executiu la següent proposta d’acord: 

Únic.- APROVAR la formulació del comptes anuals corresponents a l’exercici de 2017 elaborats que en 
compliment del que preveu l’article 25 dels Estatuts de l’FMC hauran de ser sotmesos a l’aprovació de 
l’Assemblea General, conforme als documents que degudament diligenciats per la Secretaria General estan 
annexats a la proposta i que s’integren en aquest acord a tots els efectes legals.”  

S’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents: El president destaca que la sessió d’avui 
inclou punts d’ordre tècnic que s’han de sotmetre a aprovació cada any; Quant als comptes corresponents a 
l’exercici 2017, el President informa que han estat auditats; la documentació complerta ja es va enviar per correu 
amb la convocatòria, però també avui per si algú vol fer un repàs, està a disposició tota l’auditoria. Els comptes 
manifesten un tancament correcte de l’exercici. Vam iniciar el pressupost - de fet ja ho hem fet així en els dos 
darrers exercicis - amb un dèficit que ens vam fixar com a límit per a la despesa, motivat per la baixada de quotes, 
que l’aniríem eixugant en no esgotar la despesa i així s’ha anat fent. De l’auditoria ens interessen sobretot les 
propostes de millora que podem anar fent: algunes de les que ja ens van fer l’any passat ja hem complert, com en 
el tema de contractació de béns i serveis que per tal de tenir un major control sobre els diferents contractes 
vigents i processos de contractació convindria disposar d’un registre actualitzat de tots els contractes i 
contractacions en curs que referenciés els diferents expedients i assegurar-nos que aquests incloguin tota la 
documentació necessària relativa al procés de contractació. És una recomanació que durant l’exercici 2017 ja hem 
fet i, per tant, aquesta millora que ens proposaven els auditors ja està implementada. L’altra que no hem 
aconseguit encara tenir enllestida - ara veureu el perquè - perquè suposo que molts ajuntament tampoc ho fem, és 
la planificació de les contractacions. Aquí deien: paral·lelament vam recomanar la implantació de mecanismes 
pressupostaris de planificació que permetin plantejar anticipadament les necessitats futures i poder negociar 
determinats contractes de forma conjunta mitjançant un procediment negociat, així com un seguiment de les 
despeses per proveïdors i conceptes en els darrers exercicis per identificar casos potencials  de fraccionament. 
Aquí el que ens estan dient és que si poguéssim tenir capacitat de planificar i programar la contractació de 
l’exercici -si intentem planificar el màxim – milloraríem la gestió. Estem treballant en el tema i intentarem a veure si 
podem millorar en aquest aspecte. 

La tercera recomanació té a veure amb la contractació del personal i aquí el que ens diuen és que consideren que 
seria molt útil per a l’entitat disposar d’un document intern que defineixi cadascun dels llocs de treball existents a 
l’entitat, que indiqués la seva classificació, funcions, retribucions, dedicació i règim horari, així com qualsevol altra 
característica que tingui efectes sobre el drets econòmics i laborals dels treballadors. Una gestió eficient dels 
recursos humans recau en gran mesura en l’adequació de les funcions i responsabilitats del personal a les seves 
possibilitats; disposar d’informació adequada permetria una utilització més adequada dels recursos. Això ja es va 
incloure a la carta de recomanacions de l’any passat, inclosa a la documentació d’auditoria aprovada per aquest 
Comitè i l’Assemblea. Aquí el que ens estan dient és el que podria ser una valoració de llocs de treball o similar – 
que com sabeu mai l’hem tinguda - i la idea era poder disposar d’una certa ordenació amb això. No la tenim 
perquè, com sabeu, en aquesta entitat la gent ha anat entrant a vegades sense processos de selecció. Això ja és 
passat i el que hem d’intentar fer és veure de quina manera millorem d’ara en endavant i posar, com a mínim, 
algunes noves. Es tracta d’assegurar que es compleix la normativa en tot el procediment, de selecció, de 
valoració, etc. del personal laboral que s’integra a la plantilla de la l’entitat.  
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Pel que fa a la resta d’aspectes, si llegiu la memòria i les conclusions d’auditoria, veureu que és favorable i 
correcta i tots els controls que s’han anat posant a l’entitat. 

3. Memòria anual de gestió i d’activitats de l’entitat corresponent a l’exercici 2017. Aprovació si escau 

“En execució de l’acord del Comitè Executiu de data 3 de juliol de 2017, en virtut del qual es va encarregar a la 
Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals la realització de la memòria anual de l’entitat de 
l’exercici 2017, s’ha elaborat el document de memòria corresponent al període 1 de gener a 31 de desembre de 
2017.  

La memòria d’activitats 2017, que haurà de ser objecte d’aprovació a la propera Assemblea General ordinària que 
se celebri, contempla el conjunt d’accions i activitats que en els diferents àmbits d’atenció de l’entitat s’han dut a 
terme al llarg de l’exercici. 

Prioritats en l’activitat de l’FMC durant el 2017. L’activitat associativa de l’FMC durant l’any 2017 s’ha centrat 
des del punt de vista intern en incrementar les accions de reforma organitzativa derivada de l’estructura d’àmbits 
acordada a l’Assemblea General de 23 d’octubre de 2015. El canvi organitzatiu que comporta la nova governança 
de l’entitat i que situa la projecció de l’ens en nou àmbits sectorials l’activitat de l’FMC a més dels seus òrgans 
estatutaris té com a objectiu superar les dificultats d’una acció concebuda sobre els compartiments estancs de la 
vella organització, oferint major transversalitat a l’acció, més transparència a l’abast de tothom  i millor suport al 
conjunt de l’ens per part dels serveis generals interns i molt especialment als òrgans de govern.   

Aquesta activitat de caire orgànic-institucional, però que té efectes cap endins sobre la implantació dels nous 
procediments en la Federació en els darrers anys es tradueix cap en fora en una renovació de la representació de 
l’entitat ens els diferents organismes mixtes de la xarxa institucional –principalment la vinculada a la Generalitat de 
Catalunya- en el qual s’ha reforçat la representació per part dels electes locals. La renovació d’aquesta 
representació de l’ens s’ha produït en un període llarg –i encara continua– pel context de la dinàmica de renovació 
que ve marcada fonamentalment per l’acció del Govern.  El fet rellevant però és que es reforça el paper dels 
electes locals en aquests tipus d’òrgans –a tall d’exemple la renovació del Consell de l’Escola d’Administració 
Pública de Catalunya o el SOC-.També que a partir de l’any 2015, la Presidència de l’entitat forma part d’òrgans 
de govern de la xarxa associativa municipal en la qual l’entitat està integrada.  

Las memòries d’Activitats i de Gestió de l’entitat de l’any 2017, elaborada per la Fundació d’Estudis Carles Pi i 
Sunyer deixa testimoni extens d’això i del conjunt d’accions i activitats dutes a terme per l’FMC i a la qual ens 
remetem. 

Destaquem aquí, però, que l’FMC ha dut a terme al llarg de l’exercici 2017 un seguit d’accions que ja s’havien 
emprès l’any anterior i que ara s’han intentat reforçar i/o consolidar. Així, el seguiment de les iniciatives d’impacte 
normatiu -mediat i immediat- sobre els governs locals; les accions i iniciatives que requereixen el posicionament 
de l’FMC; la millora interna dels procediments i de la gestió pressupostària i organitzativa de l’entitat; els serveis 
d’assistència i formació i d’altres. Aquests eixos defineixen el perfil bàsic de l’activitat de l’entitat durant l’any 2017 
i, sistematitzats a la memòria, revelen quatre grans prioritats de l’actuació:  

1. La defensa de l’autonomia local amb reforç del posicionament en clau municipalista.  

L’activitat en aquest àmbit ha estat al llarg dels darrers tres anys -i encara continua sent-ho- molt rellevant. El marc 
de la LRSAL segueix sent d’atenció prioritària per a la nostra entitat. La focalització principal del seguiment de 
l’acció normativa, en tant que afecta a la reforma empresa per l’LRSAL –amb les successives sentències del 
Tribunal Constitucional– com per quant afecta a disposicions legals i reglamentàries  del legislador sectorial, del 
Parlament de Catalunya i del l’Administració de la Generalitat, esdevé prioritària per a l’FMC i, en aquest sentit, 
l’FMC ha continuat treballant per preservar del nostre àmbit d’actuació els efectes més negatius de la vigent Llei 
de racionalització i sostenibilitat de l’administració local i d’altres normes que afebleixin el marc competencial local.  

En el context de desplegament d’aquesta Reforma, l’acció  destacable a l’any 2017 ha estat, sens dubte, la 
reivindicació en la modificació de la regla de la despesa i l’alliberament de recursos per inversions dels ens locals. 
Una reivindicació que, amb limitacions, ha obtingut resultat en termes d’acord d’àmbit estatal en el moment en què 
es redacta aquesta memòria.  
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Les diferents accions en defensa de l’autonomia local són un compromís d’atenció preferent no solament pel 
seguiment de l’aplicació d’aquesta reforma i per afavorir un nou canvi normatiu que respecti l’autonomia local i 
s’adeqüi als interessos de les nostres comunitats locals, sinó per construir un nou model de govern local i ajudar 
en l’adaptació de les estructures organitzatives locals actuals en les reformes importants que tenen el seu origen a 
la Unió Europea. Per això, des de la nostra entitat s’ha volgut continuar aportant els instruments i eines mitjançant 
els quals es pugui facilitar la gestió diària dels governs locals; en anys anterior un exemple ha estat l’acord de 
col·laboració amb el Col·legi de Secretaris, Interventors i Tresorers de Barcelona, en la redacció estàndard de la 
clàusula de garantia d’acord amb l’art. 57bis de la LBRL o l’elaboració, per encàrrec conjunt amb l’ACM, de 
l’informe sobre la participació dels ens locals de Catalunya en els Tributs de l’Estat: Anàlisi del model i propostes 
de millora, amb la seva redacció final del gener de 2017. Ara, el reforç de les accions de formació i guies 
adreçades als quadres de comandament dels ens locals i al conjunt en treballadors públics en la reforma global de 
la contractació pública, en la implantació del sobre digital, en la finestreta única i en la implantació de sistemes de 
gestió directa de serveis públics, etc. 

2. Impacte normatiu 

El seguiment d’iniciatives normatives amb incidència en el món local que és un eix estatutari de la nostra entitat, 
ha estat també una prioritat rellevant amb el  conjunt d’accions i/o d’activitats, de les quals en destaquem les 
relatives al seguiment d’aquelles que el Govern sotmet a informe de la Comissió de Govern Local. La memòria 
contempla una relació detallada d’aquesta activitat de seguiment normatiu, destacant el treball que l’FMC ha 
realitzat en relació a l’aplicació del desplegament de les lleis de transparència, la vigent llei de simplificació 
administrativa, les normes de desplegament de l’LRSAL en matèria de sostenibilitat financera, la Llei de Comerç, 
Serveis i Fires, el projecte de Llei del Territori, Llei d’Arquitectura, Pacte per la reforma horària, etc.  

El procés iniciat per la Generalitat sobre la reforma dels governs locals a Catalunya també ha estat objecte 
d’especial atenció per part de l’entitat, com els acords al voltant del Pacte Digital, les reformes en matèria de 
contractació impulsades per la Generalitat  i a les polítiques i reformes legals sobre Habitatge i sobre la pobresa 
energètica, que va culminar –entre d’altres accions- amb l’aprovació  de la Llei 24/2016 en la redacció de 
l’avantprojecte de la qual ha tingut part activa l’FMC, el nou contracte programa en l’àmbit dels anomenats drets 
socials, etc. Val a dir que, en part, l’atenció sobre aquests aspectes d’interès local s’ha desplegat, en el marc dels 
convenis signats amb la Generalitat de Catalunya i d’altres entitats, en l’àmbit d’accions formatives o participació 
en grups de treball encarregats d’afavorir un endinsament d’aquestes reformes normatives el més eficaç i eficient 
possible. 

3. Nova governança 

Aquesta prioritat neix del compromís dels òrgans de govern de l’entitat i també de la necessitat legal d’adaptació 
dels ens locals a les diferents normatives de transparència (la llei estatal i la llei catalana). En l’àmbit intern de la 
nostra organització, la nova governança forma part del procés d’innovació, modernització i bon govern que s’inicia 
l’any 2014, amb la implantació de procediments dissenyats i adreçat al funcionament eficaç i eficient de l’entitat, 
amb subjecció a les normes de control i de funcionament de les quals s’ha dotat l’entitat en els tres últims anys.  
D’acord amb aquestes normes es desenvolupa la gestió pressupostària, es fa el retiment dels comptes anuals i es 
porta la tresoreria i la comptabilitat de l’FMC. Val a dir que el Projecte de Pressupost de l’entitat és supervisat per 
interventors de fons de l’administració local a través del conveni subscrit amb el CSITAL Catalunya. És destacable 
també en aquest àmbit el desenvolupament del portal de transparència en el funcionament de la nova web 
corporativa que ofereix informació sobre el compromís dels òrgans de govern sobre la nova governança de 
l’entitat.  

D’altra banda el Programa de Compliance aprovat pel nou Comitè Executiu, electe en data 23 d’octubre de 2015, 
sobre la base del document elaborat per l’anterior Comitè Executiu. Totes aquestes mesures estan adreçades a 
implementar una governança de l’entitat basada en la transparència i l’austeritat.  

Cap en fora i del conjunt d’accions i activitats en aquest àmbit destaquem la elaboració del Codi de Conducta per 
a càrrecs electes i directius locals, en col·laboració amb el CSITAL de Catalunya.  

La millora continuada dels processos interns és un repte i per això està subjecte a la necessitat del seu examen i 
avaluació permanent a través dels informes d’auditoria, per tal d’anar millorant permanentment.   
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4. Serveis als associats 

És el gruix més important des del punt de vista quantitatiu i es refereixen als serveis d’interès més singularitzats 
per als nostres associats. De fet, la particular posició institucional i estatuària de l’FMC, la seva vocació de servei 
als membres i, per extensió al conjunt dels governs locals catalans, és una prioritat constant de l’entitat, com ho 
demostra el volum de les activitats quantificades en la memòria anual de 2017.  

Els nostres Estatuts determinen que per al compliment de les seves finalitats de representació i defensa dels ens 
locals, l’FMC ha de facilitar l’intercanvi d’informació sobre temes locals, prestar serveis d’assessorament per als 
seus membres, organitzar seminaris, sessions de formació i assistència tècnica, promoure publicacions d’interès 
locals, etc. Aquest mandat estatutari té un impacte directe en les tasques de la Federació que també des del punt 
de vista de projecció continuem en la línia de millorar -fem ressò de manera especial a l’increment de comunicats i 
notes informatives als associats, la difusió continua i de manera setmanal amb la newsletter, entre d’altres mitjans-
, així com a les accions relatives a la promoció i difusió del coneixement, la resolució de dubtes i consultes dels 
membres mitjançant l’avaluació d’informes, consultes sempre amb un caràcter general o de posicionament 
general i publicacions.  

Durant l’any 2017 les accions destacables en aquest àmbit es recullen a la Memòria de gestió: amb un increment 
notable dels usuaris de l’APP, seguiment a Twitter i ús dels serveis de la web: les dades d’assistents als cursos, 
jornades i accions de formació revelen un alt grau de participació dels associats. En cada implantació o tramitació 
de normes o programes d’interès local l’FMC ha ofert i ha informat de la seva posició, dels seus informes, de les 
seves compareixences parlamentaries, etc. I de tot això la nova web es converteix en un element de ressò i 
projecció -no només per al conjunt de l’organització interna- sinó també i sobretot a l’abast dels associats, dels 
membres dels diferents àmbits i, en general, del conjunt de representant de l’entitat en els diferents òrgans de 
col·laboració i comissions mixtes, amb el fi de què tothom tingui informació del que fa tota l’organització.  

En virtut d’això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’aprovació de l’acord següent:  

Únic.- El Comitè Executiu acorda l’assabentat del document de la Memòria d’activitats 2017, pendent d’incorporar-
se a l’agenda i ordre del dia ordinari de l’Assemblea General on se sotmeti a aprovació d’acord com es preveuen a 
les disposicions estatutàries de l’FMC.” 

S’aprova per unanimitat. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents: El president explica que en el dossier que 
teniu a l’abast -el document editat- consten tots els apartats, tot el que té a veure amb l’activitat de l’FMC: 
presència de l’entitat, reunions de les comissions, allà on hem anat, les normatives que estem ara treballant, una 
mica tot el que hem fet. La memòria, per blocs, explica les prioritats en l’activitat de l’FMC durant el 2017; hi ha 
tota l’activitat associada de l’FMC. En síntesi, els temes prioritaris: la defensa de l’autonomia local amb reforç del 
posicionament en clau municipalista; l’impacte normatiu que hem anat tenint, sobretot molt relacionat amb l’Estat 
perquè el que més feina ens ha suposat ha estat el tema de l’LRSAL i tota la lluita que té la FEMP, i en la que 
també hi estem implicats, per tal de preservar l’autonomia local i que ara, amb el canvi de govern, hi ha uns 
encàrrecs pel que fa al món local molt clars. Aquests darrers dies el president Sánchez ja ha cridat el president de 
la FEMP i estem treballant tots aquests temes: reposició d’efectius, com gastar l’estalvi, etc.  

Amb la nova governança, que seria una altra de les activitats que hem anat fent, cal recordar que tots aquells 
compromisos que vam adquirir a l’Assemblea constitutiva s’han anat complint: el tema compliance, auditories i tot 
el que hem anat fent. Quant a l’apartat de serveis als associats també hi consten les consultes que els diferents 
ajuntaments han anat fent. L’apartat de Formació que és molt extens i en el qual vam agafant autonomia, amb 
molt bona repercussió només comentar que aquest any hem començat a fer alguna píndola formativa 
exclusivament adreçada a electes i que la valoració d’aquest primer curs sobre comunicació política ha estat molt 
bona i en farem més. Per tant, en aquest any que queda de mandat anirem aprofundint, si voleu, en formació a 
electes perquè la valoració va ser molt satisfactòria. 

El secretari general comenta que si es comparen els documents 2016-2017 - la Memòria es sistematitza per part 
de la Fundació Carles Pi i Sunyer, d’Estudis Autonòmics i Locals- aquest darrer any revela menys activitat en 

http://www.fmc.cat/


vers 

       

 Via Laietana, 33 6è. 1a. 08003 Barcelona –Tel. 933104404 –Fax 933107103 www.fmc.cat  Página 6 de 10 

ESTAT D'INGRESSOS. Compte PGC

ACTIVITAT 1 

FORMACIÓ I 

ACTIVITATS 

ASSISTENCIALS

ACTIVITAT 2 

COMUNICACIÓ I 

PROJECCIÓ 

INSTITUCIONAL

ACTIVITAT 3 

SERVEIS GENERALS 

I SUPORT LOCAL TOTAL

Quotes ens associats 0,00 0,00 1.540.906,14 1.540.906,14

Aportacions 0,00 0,00 300.000,00 300.000,00

Subvencions oficials a l'activitat 132.990,00 0,00 0,00 132.990,00

Altres ingressos accessoris i altres de gestió corrent 115.000,00 2.000,00 0,00 117.000,00

Ingressos financers 0,00 0,00 0,00 0,00

Ingressos excepcionals 0,00 0,00 1.000,00 1.000,00

TOTAL INGRESSOS 247.990,00 2.000,00 1.841.906,14 2.091.896,14

ESTAT DE DESPESES. Compte PGC

Despeses de personal 49.350,89 61.522,93 797.787,61 908.661,43

Formació, Jornades 295.900,00 0,00 20.000,00 315.900,00

Aportacions a entitats 0,00 0,00 216.205,00 216.205,00

Despeses de la Seu Social 0,00 0,00 205.000,00 205.000,00

Despeses de funcionament 0,00 30.000,00 118.000,00 148.000,00

Serveis externs 30.000,00 0,00 60.000,00 90.000,00

Publicacions 0,00 60.000,00 0,00 60.000,00

Desplaçaments i altres de representació 0,00 0,00 44.500,00 44.500,00

Altres despeses 2.700,00 0,00 287.435,92 290.135,92

TOTAL DESPESES 377.950,89 151.522,93 1.748.928,53 2.278.402,35

BENEFICI (+) /PÈRDUA (-) PRESSUPOST ECONÒMIC -129.960,89 -149.522,93 92.977,61 -186.506,21

INVERSIONS. Compte PGC

Inversions 0,00 0,00 25.000,00 25.000,00

ELIMINACIÓ DESPESES NO FINANCERES: DOTACIÓ 

AMORTITZACIÓ 0,00 0,00 -7.000,00 -7.000,00

SUPERÀVIT (+) / DÈFICIT (-) PRESSUPOST FINANCER -129.960,89 -149.522,93 74.977,61 -204.506,21

aspectes com el de seguiment normatiu, a causa de la menor activitat d’aquest ordre tant pel que fa a iniciatives 
del Parlament com del Govern. Sí que hem incrementat les accions en els aspectes dels programes de formació i 
en la vessant tècnica o d’assistència tècnica als Ajuntaments davant reformes que tenen el seu origen bé a la Unió 
Europea – com ha estat el cas de les Directives de Contractació - o bé aprovada pel Congrés dels Diputats o pel 
Parlament de Catalunya; hem fet arribar als ajuntaments algunes eines de suport, sessions, guies, etc. per a la 
seva implantació.  

4. Pressupost de l’entitat per a l’exercici 2018. Aprovació si escau 

“L’article 25 dels Estatuts de l’entitat atribueixen la competència per aprovar el Pressupost a l’Assemblea General. 
D’acord amb això, s’ha elaborat el pressupost general de l’entitat de l’any 2018 de conformitat amb l’estructura i 
recomanacions tècniques proposades pel Consell del Col·legis de Secretaris, Interventors i Tresorers de 
l’Administració local de Catalunya, segons el conveni formalitzat amb aquesta entitat en data 1 de setembre de 
2014. 

D’acord amb la nova estructura pressupostària i de comptabilitat seguida per a la confecció del Pressupost, 
l’activitat econòmica i financera de la Federació de Municipis de Catalunya es registra a través del Pla General 
Comptable (PGC) de forma que permetrà fer el seguiment de l’execució pressupostària de forma instantània i 
automàtica, a partir de la comptabilitat, sense que calgui realitzar cap càlcul addicional de conversió. Així, la nova 
estructura pressupostària de l’FMC permetrà un seguiment i avaluació permanent de tota l’activitat econòmica 
financera durant l’exercici i facilitarà una major informació i, si s’escau, l’adopció de les mesures correctores que 
siguin necessàries; tot això a partir de la informació proporcionada per la comptabilitat i dels indicadors d’activitat 
associats als objectius.  

El resum del pressupost d’ingressos i despeses el conforma el següent quadre: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Quadre 1 
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A més de la nova estructura pressupostària, són destacables les limitacions en la despesa, seguint un criteri 
d’austeritat. En aquest aspecte, el document pressupostari integra les Normes aprovades pel Comitè Executiu de 
l’entitat en sessions de 16 de desembre de 2014, 13 de juny de 2016 i 3 de juliol de 2017 i per l’Assemblea 
General de data 8 de juliol de 2016 i de data 1 de desembre de 2017 i amb el text actualitzat a data de 31 de maig 
de 2018 introdueixen un marc regulador que pretén facilitar la transparència i el control de l’activitat de l’entitat 
d’acord amb els compromisos de nova governança de l’FMC. 
 

 
Quadre 2 

 

El Consell de CSITAL de Catalunya ha emès un informe tècnic favorable en relació a l’adequació de l’estructura 
tècnica i comptable d’aquest pressupost a la normativa d’aplicació, les conclusions del qual és del tenor literal 
següent: “A la vista de tot el que s’ha exposat, es pot concloure que la Proposta de Pressupost per a 
l’exercici 2018 elaborada per la Secretaria General de l’FMC que s’haurà de presentar al Comitè Executiu per a 
que l’elevi a l’Assemblea per a la seva aprovació, d’acord amb els Estatuts de l’entitat i amb els articles 2 i 3 de les 
Normes generals de funcionament administratiu i control de l’FMC aprovades pel Comitè Executiu en sessió de 16 
de desembre de 2014,  és coherent i consistent en la seva forma i en el seu contingut, que les previsions 
d’ingressos i despeses estan adequadament justificades i són raonables d’acord amb les hipòtesi 
plantejades, amb els objectius formulats i amb les activitats a desenvolupar, i que l’FMC disposa de 
capacitat de finançament suficient per a finançar el dèficit pressupostari resultant, garantint, en tot cas, 
l’equilibri patrimonial de l’entitat i la seva solvència”. 

D’acord amb tot això, proposo al Comitè Executiu l’aprovació del següent ACORD: 

Únic.- APROVAR el projecte de pressupost de l’entitat per a l’exercici econòmic 2018 i elevar-lo a l’Assemblea 
General per a la seva aprovació d’acord amb l’article 25 dels Estatuts de l’entitat, de conformitat amb l’Annex I que 
s’adjunta a la proposta, amb un total de 92 folis, rubricats i segellats pel secretari general, a tots els efectes 
legals.” 

S’aprova amb 10 vots a favor de: Amador Marqués Atés, alcalde de BOSSÒST; Miquel Arisa Coma, alcalde de 
CENTELLES; Eduard Rivas Mateo, alcalde d’ESPARREGUERA; Laura Campos Ferrer, alcaldessa de 
MONTCADA I REIXAC; Fèlix Alonso Cantorné, alcalde d’ALTAFULLA Ana Maria Martínez Martínez, alcaldessa 
de RUBÍ; Lluïsa Moret i Sabidó, alcaldessa de SANT BOI DE LLOBREGAT; Marc Garcia i Nadal, alcalde de SANT 
JULIÀ DE LLOR I BONMATÍ; Abigail Garrido Tinta, alcaldessa de SANT PERE DE RIBES; Ma. José Beltran i 
Piñol, alcaldessa de TIVENYS i Xavier Amor Martín, president  de l’FMC i alcalde de Pineda de Mar; i 4 
abstencions de : Antoni Masana, alcalde de VACARISSES; Eduard Piera, alcalde de LA FULIOLA, Marc García, 
alcalde de SANT JULIÀ DE LLOR I BONTMATÍ i de Rosa Pujol, alcaldessa d’AITONA.  

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  
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El president explica que l’apartat d’ingressos d’aquest pressupost es fixa en 2.091.896€; per tercer any consecutiu 
mantenim la baixada de quotes perquè hem vist que aquests 2 anys la podem sustentar. Tancaríem el pressupost 
de despeses en 2.278.402€ que això marca una diferència d’uns 186.000€ i tornem a aplicar-nos aquests deures 
de mirar de tancar el millor possible. Alguns elements destacables des de 2014 són, entre d’altres, que l’entitat ha 
seguit una línia descendent pel que fa a despesa de personal; l’any 2014 ja es van suprimir 2 llocs de la plantilla i 
això ja va fer que baixés molt el capítol de personal, sense haver-hi una afectació en el funcionament intern de 
l’organització - tot i que si tenim més gent segurament faríem més coses - . L’any 2017 al pressupost es va 
suprimir 1 lloc de treball més de la plantilla. La tasca de coordinació que tenia assignada aquesta persona que va 
a anar a treballar a l’Ajuntament de l’Hospitalet s’ha repartit amb d’altres criteris entre la gent que actualment està 
a la plantilla i sense el cost d’aquest lloc de treball. Per tant ara mateix la plantilla té 15 treballadors. Hem fet 
alguna dada comparativa: la Federació Valenciana té 39 persones en plantilla, l’ACM té 33 persones, la Federació 
Andalusa en té 22 i EUDEL del País Basc en té 19. Nosaltres estaríem per sota d’aquestes entitats municipalistes. 

El President informa que l’estructura i contingut dels pressupost ha estat sotmès a informe dels interventors del  
CSITAL Catalunya – com ho venim fent des de l’any 2014 – i el seu contingut és favorable . Ens diu, textualment, 
que “és coherent i consistent en la seva forma i el seu contingut, que les previsions d’ingressos i despeses estan 
adequadament justificades i són raonables d’acord amb les hipòtesis plantejades, amb els objectius formulats i 
amb les activitats a desenvolupar, i que l’FMC disposa de capacitat de finançament suficient per finançar el dèficit 
pressupostari resultant, garantint, en tot cas, l’equilibri patrimonial de l’entitat i la seva solvència”. En el Comitè 
Executiu anterior ja vam aprovar amb la liquidació de l’any 2017, els fons que en disposem a les entitats 
financeres, una mena d’estalvi o marge de maniobra reial que hem situat prop del 2,5 milions d’euros, millorant 
l’ingrés però sobre tot gestionant la despesa amb control i austeritat. Teniu ja tota la informació. Pel que fa als 
gràfics, una mica el que ja hem anat ensenyant últimament: el de personal veníem en el 2012 del 1.057.000€ i ara 
estem en els 878.000€; aquesta és la inèrcia que hem anat tenint en la despesa de personal. Pel que fa a 
desplaçaments i altres representacions, el 2012 veníem dels 248.000€ i estem ara en 44.000€, per tant 204.000€ 
d’anar abaixant aquesta despesa. El 2016-2017 es veu clarament la baixada en quotes d’associats, però també es 
veu en paral·lel la baixada de la despesa de la casa per tal que aquesta diferència la puguem mantenir.  

El president explica la millora en els percentatges de cobrament de les quotes, que en els darrers dos anys s’ha 
situat per sobre del 90 per cent. Un factor que explica part de la situació financera de la entitat. El president dóna 
la paraula als assistents a la reunió: 

L’alcalde de Vacarisses explica que ells s’abstindran en aquest pressupost. Tornem a estar amb el tema de la 
FEMP: són 210.000€ que nosaltres donem a la FEMP, que és el 70% de la subvenció que rebem de la Generalitat 
i 6 vegades les quotes dels consells comarcals. Però també vull aprofitar avui per dir el que pensem de l’actuació 
de l’FMC amb tot el tema dels presos polítics. Ja ho vam parlar una vegada, a l’última reunió ja no vam venir 
perquè aquell mateix dia s’havien fet detencions i no es va fer res des d’aquí, i avui vull aprofitar i dir-ho: si l’FMC 
pensa fer alguna cosa, algun posicionament sobre això. Hi ha 700 alcaldes imputats, tampoc no se n’ha dit res, hi 
ha 400 alcaldes de l’FMC que estan imputats i des d’aquí no s’ha dit res. Les ganes és de votar en contra 
d’aquests pressupostos, tot i que al final, per lleialtat i pel servei que es dóna als ajuntaments, ens abstindrem. 
Però sí que volíem posar de manifest el que acabo de dir. Gràcies. 

El president respon que així constarà en acta. A vegades ho hem comentat amb el vicepresident: en les últimes 
entrevistes -l’altre dia la Xarxa va fer-me una entrevista i podeu veure el que vaig dir- intento ser molt prudent 
perquè és veritat que és un tema del qual aquí no hem adoptat cap posicionament i, per tant, a vegades el que jo 
pugui dir en el terreny personal no concorda amb el que pensem cadascun de nosaltres. Però l’altre dia sí que 
vaig fer un pas més i ho vaig dir com a president. Una mica el que últimament s’està dient, que no deixa de ser un 
tema que nosaltres tot el que tingui a veure amb política, i de fet el partit que represento –perquè al final, a 
vegades, també intentem portar aquí el posicionament dels nostres partits- també ha manifestat el tema, com a 
mínim, del trasllat que seria el mínim -mínim perquè és veritat que portem i porten molt de temps en una situació 
que no s’aguanta- i crec que això ho he dit. Després una altra cosa molt diferent és la repercussió mediàtica que 
això pugui tenir; nosaltres, pel que sigui, la veritat és que la tenim molt baixa; de vegades, fins que no 
t’equivoques, no tens repercussió en aquest sentit. Però sí que és veritat que com a entitat hem anat seguint el 
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que ha anat passant, en una situació que sí que hem denunciat que no ens agrada; i espero que el nou temps, 
tant aquí a Catalunya com el que se’ns proposa des de l’Estat, millori; millori el que ha de ser una situació de 
normalitat i el que ha de fer possible el que també hem reclamat: que els problemes que també estem tenint els 
ajuntaments es puguin anar solucionant perquè al final ens ha tapat molt el dia a dia aquest tema, que no dic que 
sigui menor ni molt menys perquè hi ha situacions personals molt complicades i molt dures; per tant, crec que tots 
en el terreny personal coincidiríem i en l’àmbit polític, amb les diferències que tenim, torno a dir que espero que 
els últims moviments que hi ha donin resultats i, com a mínim, puguem estar en una situació més normal per 
poder afrontar el que ens ve.  

Pel que fa a la FEMP i la quota, segurament aquesta quota si la féssim com la resta d’Espanya ens costaria més 
cara als ajuntaments catalans perquè és una quota que ve d’un acord que es va fer com a entitat per poder 
representar tots els ens associats a l’FMC i considero que cal ser-hi. Segurament és un tema d’Assemblea i de 
debat en profunditat i de decidir -jo defensaré sempre ser-hi perquè penso que des dels seus inicis aquesta 
Federació neix com a part territorial de la FEMP i crec que és bo estar en aquest àmbit perquè, a més, estem 
treballant coses conjuntament i demandes que tots els ajuntaments fan. Per tant, jo seguiré defensant-ho. Una 
altra cosa és que en una Assemblea que arribem es plantegi el tema, ho puguem debatre i es decideixi per 
Assemblea que no cal ser-hi; si no cal ser-hi jo no tindré res a dir, tot i que en el debat defensaré ser-hi però 
després acceptaré el que digui aquella Assemblea. Consten en acta els comentaris. 

L’alcaldessa d’Aitona intervé per dir que ella també s’abstindrà, donant suport al que ha dit l’alcalde de Vacarisses 
per la falta d’un posicionament d’aquesta entitat de cara a la situació real que està vivint el país i donar suport als 
presos que tenim així com els alcaldes que han estat imputats. 

5. Qüestions sobrevingudes 

Pel que fa a les qüestions sobrevingudes, el president es refereix a tres punts sobre els quals volia informar al 
Comitè Executiu. El primer és informar que com a president de l’entitat ha adreçat una carta al president Torra 
perquè ens pugui rebre, igual com vam fer amb el president Puigdemont. De fet, hem enviat carta a tots els 
consellers i conselleres per tal que en els temes que l’FMC està tractant amb cada un d’ells, si creuen que ens 
hem de veure, donar aquesta possibilitat. Al president Torra, però, sí que li hem demanat expressament que ens 
pugui rebre, sobretot a l’Executiu, però si no pot ser l’Executiu a l’àmbit dels vicepresidents tal i com vam fer amb 
el president Puigdemont. Crec que és un bon moment per poder-ho fer i així que tinguem aquesta data us ho 
direm perquè hi pugueu participar. 

L’altre tema és que el company que ja no està a l’Executiu, l’exalcalde Sergi Mingote, ens va venir a presentar un 
projecte que ha presentat també a la Diputació de Barcelona que és un projecte solidari; ha deixat la política per 
dedicar-se a un projecte que conjuga l’esport i la solidaritat i ara està intentant arribar a fer un cim d’aquells tan 
alts que fa ell; ara s’ha posat aquest objectiu que tots sabeu de pujar tres vuit mil.  Ha fet un conveni amb la 
Diputació perquè a través de les biblioteques poder fer la presentació d’aquesta experiència i projecte solidari i 
ens va demanar que li faria il·lusió que l’FMC també hi pogués participar. Així doncs, informar-vos també 
d’aquesta qüestió. 

I el tercer tema: l’any passat, com sabeu i algun membre ens ho va comentar, l’Assemblea que ha de portar els 
comptes, la memòria i el pressupost la vam celebrar durant l’any però fora de termini per les circumstàncies i 
aquest any voldríem, tot i que també estaríem fora d’aquest termini, no deixar passar tant temps i jo us proposaria 
portar tots aquests temes a una Assemblea durant el mes de juliol; seria una Assemblea d’aquests tres punts i per 
tant amb aquesta Assemblea, com a mínim donaríem compliment als temes de pressupost sobretot, però també 
d’aprovació de la memòria i tancament dels comptes. Seria una Assemblea amb aquest punts tècnics, 
proposaríem fer-la a la seu de l’FMC, com vam fer també la darrera i, per tant, la documentació ja la tindríem però 
l’enviaríem de nou. Hi ha una data possible que acabarem de concretar, que és el divendres 13, però millor si 
voleu, mireu agendes i quadrem un dia que ens pugui anar bé a tothom. Seria a mitjans de juliol; en principi hi ha 
aquesta data marcada perquè és un divendres i normalment les hem fet en divendres, però si ha de ser un altre 
dia mireu dates i si hi ha alguna cosa ho diem.   
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L’alcalde de la Fuliola pregunta quins són els temes que entrarien a l’Assemblea. El president respon que, tal i 
com ha dit ara, els punts de la reunió d’avui són els que s’eleven a l’Assemblea. El secretari general informa que 
els que han d’anar obligatòriament són la memòria, els comptes i el pressupost, però que el termini del 30 de juny 
és relatiu des del punt de vista legal perquè nosaltres tenim una normativa que permet la pròrroga del pressupost. 
Amb tot, el president comenta que l’objectiu és no deixar passar tot el curs i que si ho podem fer, com que és un 
tema molt tècnic, aprofitaríem per fer-ho abans de l’estiu perquè així ja ens ho traiem. L’alcaldessa de Montcada i 
Reixac comenta que el divendres 13 de juliol coincideix amb el Consell d’alcaldes i alcaldesses del Vallès 
Occidental. El president diu que caldrà programar-ho, que farà una trucada als membres de l’Executiu per mirar de 
consensuar una data i a partir d’aquí ho fem. 

 

6. Precs i preguntes 

El president dóna la paraula als assistents per si tenen alguna qüestió en aquest punt: 

L’alcaldessa de Montcada i Reixac pregunta si sabem si el nou govern de la Generalitat té cap intenció de 
convocar el Consell de Governs Locals, que fa 3 anys que s’hauria d’haver convocat o ara ja ho deixaran passar 
perquè a un any de les eleccions no paga la pena.  

El president respon que és una de les qüestions que s’han avançat i a la reunió amb el president voldríem parlar. 
Considera que des dels partits també s’hauria de parlar perquè allò va ser un acord de partits. A banda de la 
convocatòria, és clar, hi ha un tema de fer-la efectiva; és a dir, que al final el Consell sigui una eina que funcioni i 
crec que tothom va quedar d’acord en què 100 alcaldes i alcaldesses amunt i avall no és operatiu. Per tant, alguna 
cosa haurem de pensar, però crec que la convocatòria seria una cosa que toca fer-la i al president, en la carta, 
també li apuntem i li diem que estaria bé fer-ho. 

L’alcaldessa de Montcada i Reixac diu que si no és un Consell efectiu potser no cal convocar-lo, però a un any de 
les eleccions municipals potser estaria bé començar a parlar i assentar les bases de com volem que sigui de cara 
el 2019. Creu que és un òrgan prou important i se li ha de donar efectivitat.  

El president comenta que, al final, és un tema que afecta als partits perquè és triar qui el presideix i si es fan 
vicepresidències, una per a cada partit; al final és això, és debat. Nosaltres ho hem posat sobre la taula, com 
veieu, hi ha un article a la revista perquè cada legislatura –en la del president Puigdemont també ho vam 
demanar- i ara aprofitant que hi ha nou govern també ho demanem. És un tema que està a sobre la taula.  

Si no hi ha cap tema més, aixequem la sessió. 

Finalitza la sessió a les 13’45h del dia de la data, estenent-se d’ella la present acta, del contingut de la qual, com a 
secretari general, CERTIFICO: 

 

 

 

 

 

 

El Secretari General       El President 
Juan Ignacio Soto Valle       Xavier Amor i Martín 
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